

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОСОФИЯ. ИСТОРИЯ ФИЛОСОФИИ

<i>Филиппов Г. Г.</i> Философия для будущего, которое уже наступило	13
<i>Протоиерей Игорь Аксёнов</i> Трансгуманизм как очередная иллюзия в секулярной оптике	23
<i>Рахманин А. Ю.</i> Логика и религия в философии языка Джона Уиздома	33
<i>Светлов Р. В., Кузютин Д. В., Смирнова Н. В.</i> Интеллектуалы и власть в Афинах IV века до н. э.: теоретико-игровые модели социального конфликта	47

К 250-летию Г. В. Ф. Гегеля

<i>Богатырёв Д. К.</i> Философия истории до и после Гегеля. Часть 1. Система и предпосылки. Христианская историософия и трансцендирование истории . .	63
<i>Богатырёв Д. К.</i> Философия истории до и после Гегеля. Часть 2. После Гегеля. Теологумены историософии	80
<i>Бойко П. Е., Галустьянц Г. Л.</i> Всеобщая диалектика исторического процесса Г.В.Ф. Гегеля и современность . .	98
<i>Гайнутдинов Р. И., Масленников Д. В.</i> Идея духа истории в трактовке Монтеスキё и Гегеля	112
<i>Евлампиев И. И.</i> О соотношении идей Гегеля и Фихте в их влиянии на русскую философию и культуру	124

<i>Романенко Ю. М.</i>	Сравнительный анализ рецепций гегелевской и хайдеггеровской философии в контексте русской традиции	135
<i>Никоненко С. В.</i>	Гегель, символизм и герменевтический поворот в современной аналитической философии	148
<i>Масленников Д. В., Любченко В. В.</i>	Теологическое и философское содержание учения Гегеля.	159

Шарль Луи де Монтескье (1689–1755)

<i>Гайнутдинова Л. А., Гайнутдинов Р. И.</i>	Концепция разделения властей Ш. Монтескье и ее практическое измерение.	174
<i>Кротов А. А.</i>	Идеи Монтескье и школа «идеологов»	187
<i>Златопольская А. А.</i>	Отражение идей Ж.-Ж. Руссо и Монтескье в русской мысли и русская политическая лексика XVIII — начала XIX века	194
<i>Гончарова О. М.</i>	«Ученик Монтескье» — Н. М. Карамзин	203
<i>Васильева Е. Н.</i>	Правда и вымысел о Великой Тартарии в трактате «О духе законов» Ш.-Л. Монтескье	217
<i>Светлакова О. А.</i>	Монтескье и Испания	231
<i>Жуков А. П.</i>	Политическая теория Ш.-Л. Монтескье и ее рецепция в Бразилии в начале XXI века	244

РУССКАЯ ФИЛОСОФИЯ

<i>Капилуни С. М.</i>	Встреча «грешника» и «праведника» в «Братьях Карамазовых» Ф. М. Достоевского	252
<i>Фирсов С. Л.</i>	«Новая Россия» в представлениях «сменовеховских» публицистов. К истории политического самообмана	265

О книге Н. Я. Данилевского «Россия и Европа»

<i>Дверницкий Б. Г.</i>	Н. Я. Данилевский — основоположник русской историософии	283
-------------------------	---	-----

<i>Степанов А. Д.</i>	Актуальна ли теория культурно-исторических типов Н. Я. Данилевского?	291
<i>Кожурин А. Я.</i>	Критика идейных оснований русского либерализма и нигилизма в трудах Н. Я. Данилевского	298
<i>Гуторов В. А.</i>	Наследие Н. Я. Данилевского в свете современных fascist studies	307

ТЕОЛОГИЯ. ИСТОРИЯ РЕЛИГИИ. РЕЛИГИОВЕДЕНИЕ

<i>Орлов М. О., Полохов Д. Н., Петрова К. Ю.</i>	Теология в системе гуманитарных наук: особенности предмета и методологии	313
<i>Диркен Й.</i>	Богословие, религиоведение и философия религии: их границы и пограничные пространства	324
<i>Литвин Т. В.</i>	За пределами метанарратива: субъект как проблема современной естественной теологии	343
<i>Кузнецова К. В.</i>	Богословско-педагогическое осмысление понятия «сотрудничество»	352
<i>Протоиерей Димитрий Сизоненко</i>	Парадокс как метафора тайны в теологии Анри де Любака	359
<i>Игумен Филарет</i>	Организация церковной жизни на юге острова Сахалин после русско-японской войны 1904–1905 гг.	367

КУЛЬТУРОЛОГИЯ И ИСТОРИЯ КУЛЬТУРЫ

<i>Гончарова О. М., Гончаров С. А.</i>	«Поэтический сюжет» лирики Г. Р. Державина	376
<i>Морозова Н. П.</i>	Автор стихотворного посвящения Г. Р. Державину Н. В. Семивский	392
<i>Егерев Т. А.</i>	Очерки графа С. Д. Шереметева о русских монастырях	400
<i>Лащенко С. К.</i>	Путешествующий дилетант и «Каменный» князь» (М. И. Глинка и Волконские)	411
<i>Шириняни А. А., Шириняни Е. С.</i>	Сотворчество Г. В. Свиридова и Е. В. Образцовой в контексте русской культуры	419

<i>Корконосенко К. С.</i>	
Герои Достоевского, русские имена и реалии в произведениях Пио Барохи.	431

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Синицын А. А., Никонова С. Б.</i>	
1968: Кино, литература, живопись: отчет о работе антропологического семинара «Боги, люди и миры в прошлом и настоящем — VII» (РХГА, 14 декабря 2018).	440

БИБЛИОГРАФИЯ

<i>Белоус В. Г.</i>	
Актуальность мудрости: к выходу в свет книги Хенрике Шталь «София в мысли Владимира Соловьева: эстетическая реконструкция» (Stahl H. Sophia im denken Vladimir Solovëvs: eine ästhetische rekonstruktion. — Münster: Aschendorff verlag, 2019. — 567 S.)	452
<i>Пономарев В. Н.</i>	
Рецензия на книгу: Павлов А. Т. Профессор философии Матвей Михайлович Троицкий.	455
<i>Богатов М. А.</i>	
О сборнике стихотворений «Вещь» (РХГА): онтология поэтической радости (Эссе по поводу нового альманаха: Вещь. Поэтический сборник. — СПб.: Изд-во РХГА, 2018. — 156 С.)	461

НАШИ ПОТЕРИ

Сергей Васильевич Полатайко	466
---------------------------------------	-----

CONTENTS

PHILOSOPHY. HISTORY OF PHILOSOPHY

<i>Filippov G. G.</i> Philosophy for the future that has already come	13
<i>Archpriest Igor Aksenov.</i> Transhumanism as another illusion in secular optics	23
<i>Rakhmanin A. Yu.</i> Logic and religion in John Wisdom's philosophy of language	33
<i>Svetlov R. V., Kuzyutin D. V., Smirnova N. V.</i> Intellectuals and governance in ancient Athens (4th century BC): game-theoretic models of social conflict	47
<i>To the 250th anniversary of G. W. F. Hegel</i>	
<i>Bogatyrev D. K.</i> Philosophy of history before and after Hegel. Part 1. System and preconditions. Christian historiosophy and the transcending of history	63
<i>Bogatyrev D. K.</i> Philosophy of history before and after Hegel. Part 2. After Hegel. Theologoumens of historiosophy	80
<i>Boyko P. E., Galustyan G. L.</i> Hegel's universal dialectic of the historical process and modernity	98
<i>Gaynutdinov R. I., Maslennikov D. V.</i> The idea of the spirit of history in the interpretation of Montesquieu and Hegel	112
<i>Evlampiev I. I.</i> On the correlation of ideas of Hegel and Fichte in their influence on Russian philosophy and culture	124

<i>Romanenko Yu. M.</i>	
The comparative analysis of receptions of Hegelian and Heideggerian Philosophy in the context of russian tradition	135
<i>Nikonenko S. V.</i>	
Hegel, symbolism and the hermeneutic turn in recent analytical philosophy	148
<i>Maslennikov D. V., Lubchenko V. V.</i>	
Theological and philosophical content of Hegel's doctrine.	159

Charles Louis de Montesquieu (1689-1755)

<i>Gaynutdinova L. A., Gaynutdinov R. I.</i>	
The concept of separation of powers of Ch. L. Montesquieu and its practical use . . . 174	
<i>Krotov A. A.</i>	
Montesquieu's ideas and school of "ideologists"	187
<i>Zlatopolskaya A. A.</i>	
Reflection of the ideas of J.-J. Rousseau and Montesquieu in Russian thought and Russian political vocabulary of the 18th — early 19th centuries	194
<i>Goncharova O. M.</i>	
"Montesquieu's student" — N. M. Karamzin	203
<i>Vasilyeva E. N.</i>	
Truth and fiction about the Great Tartary in Montesquieu's "The Spirit of Laws" . . . 217	
<i>Svetlakova O. A.</i>	
Montesquieu and Spain	231
<i>Zhukov A. P.</i>	
The political theory by Montesquieu and its reception in Brazil at the beginning of 21st century	244

RUSSIAN PHILOSOPHY

<i>Capilupi S. M.</i>	
A meeting between "the Sinner" and "the Just" and the theme of conversion in "The Karamazov Brothers" by F. M. Dostoevsky	252
<i>Firsov S. L.</i>	
«New Russia» in the representations of «smenovekhovskikh» journalists. To the history of political self-deception	265

On the book of N. Ya. Danilevsky "Russia and Europe"

<i>Dvernitsky B. G.</i>	
N. Y. Danilevsky - the founder of Russian historiosophy	283
<i>Stepanov A. D.</i>	
Is Danilevsky's doctrine of cultural-historical types currently important?	291

<i>Kozhurin A. Ya.</i>	
The critic ideas foundation of russian liberalism and nihilism in works by N. Ya. Danilevsky.	298

<i>Gutorov V. A.</i>	
The legacy of N. Ya. Danilevsky in the light of modern fascist studies	307

THEOLOGY. HISTORY OF RELIGION. RELIGIOUS STUDIES

<i>Orlov M. O., Polokhov D. N., Petrova K. Yu.</i>	
Theology in the system of the humanities: aspects of the subject and methodology	313

<i>Dierken J.</i>	
Theology, religious studies and philosophy of religion. Defining their relations	324

<i>Litvin T. V.</i>	
Beyond metanarrative: The subject as a problem of modern natural theology	343

<i>Kuznetsova K.V.</i>	
Theological and pedagogical analysis of the concept “cooperation”	352

<i>Archpriest Dimitry Sizonenko</i>	
Paradox as a metaphor of Mystery in theology of Henri de Lubac	359

<i>Hegumen Filaret</i>	
Organization of church life in the south of the Sakhalin island after the Russian-japanese war of 1904–1905	367

CULTURAL STUDIES AND HISTORY OF CULTURE

<i>Goncharova O. M., Goncharov S. A.</i>	
The «poetic plot» of Derzhavin’s lyric	376

<i>Morozova N. P.</i>	
N. V. Semivsky is the author of the poem dedicated to G. R. Derzhavin	392

<i>Egereva T. A.</i>	
Essays of count Sergei Sheremetev on Russian monasteries.	400

<i>Lashchenko S. K.</i>	
The traveling amateur and “the ‘Stone’ Prince” (M. I. Glinka and Volkonsky)	411

<i>Shirinyants A. A., Shirinyants E. S.</i>	
Co-creation of G. Sviridov and E. Obraztsova in context of the Russian culture	419

<i>Korkonosenko K. S.</i>	
Heroes of Dostoevsky, Russian names and realities in the works of Pío Baroja.	431

SCIENTIFIC LIFE

Sinitsyn A. A., Nikonova S. B.

1968: Cinema, literature, and painting the sitting of the anthropological seminar entitled “Gods, people, and worlds in the past and in the present — VII” (Russian Christian Academy for Humanities, December 14, 2018)440

BIBLIOGRAPHY

Belous V. G.

The relevance of wisdom: to the publication of the book by Henrieke Stahl
“Sofia in the thoughts of Vladimir Solov’ev: Aesthetic reconstruction”452

Ponomarev V. N.

On the book of A. T. Pavlov
“Professor of philosophy Matvei Mikhailovich Troitsky”455

Bogatov M. A.

On “The Thing” collection: the ontology of poetic joy461

OUR LOSSES

Sergey Vasilevich Polataiko466